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مسائلراازدریچهنظامیصرفنگاهنمیکرد
ادامه از صفحه 3/  واقعا من هیچ وقت ندیدم سردار عبوس 
باشد و یک جوری در جلسات عمل کند که انسان نخواهد ادامه 
بدهد. این ویژگی هایی که بنده به صورت خلاصه خواستم با 
مصادیق مورد نظر در آیات و احادیث عرض کنم، واقعا سردار 
را این گونه می دیدم. اینجا که بحث »میدان و سیاست« هست 
لاجرم باید همراه می شدیم.  آشنایی ما با سردار سلیمانی اینجا 
شدت گرفت. وقتی که وارد وزارت خارجه شدم ما هفته ای یک 
جلسه در وزارت خارجه خدمت ایشان داشتیم. اما وقتی تحولات 
در منطقه شروع شد، جلساتمان را بیشتر کردیم. هم جلسات 
حضوری بین ما و سردار در وزارت خارجه بیشتر شد و هم در 
دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی که آن موقع آقای جلیلی 
دبیر بودند، جلسات زیادی داشتیم که مسائل را رصد کنیم. 
سردار مطالعه می کرد و اهل مطالعه از دریچه های متعدد بود 
و مهم ترینش این بود که من واقعا این را بدون مداهنه می گویم 
و نمی خواهم غلو کنم، واقعا برای سردار همان حدیث حضرت 
علی)ع( هست. روایتی که ایشان می فرماید که انسان ها در برابر 
شما دو نوع هستند، یا برادر دینی و یا همنوع شما در خلقت 
هستند. نگاه سردار واقعا یک نگاه انسانی بود و مسائل را از دریچه 
نظامی صرف نگاه نمی کرد. زمانی این نگاه پیش می آمد که 

نگاه های دیگر تکمیل شده باشد، آیا ضرورتی دارد یا ندارد.

طنابخوببرایخفگی
ادامه از صفحه اول/ از ملزومات حکمرانی پایدار غافل 
می شوند. اینگونه پروژه ها که دهه هاست صدها مورد از آن ها 
ساخته شده و بقیه نیمه کاره در جداول بودجه باقی مانده اند و هر 
نماینده مجلس، پیمانکار یا گروه ذینفع دیگری پیگیر تصویب و 
بودجه گرفتن برای آن هاست، دقیقاً همان طناب داری هستند 
که دستفروش شمالی خریدش را به خریداران پیشنهاد می کرد. 
سیاست گذاران و بودجه ریزان دهه هاست طناب های داری 
با ده ویژگی فوق را با پول نفت، منابع طبیعی، مالیات و سایر 
دارایی های این کشور می خرند و حریصانه و با لذت و افتخار 
آن ها را به دور گردن مردم، طبیعت ایران و این تمدن محکم گره 
می زنند. هر طرحی که ده ویژگی فوق را دارد، طناب دار خوبی 
است که سیاست گذار، نماینده مجلس، وزیر، معاون وزیر، پیمانکار 
و مشاور و بوروکرات های فاسد یا بزدل که جرأت مخالفت با آن ها 
را ندارند، به مردم امروز و آینده این سرزمین هدیه می کنند 
تا اندک اندک خود را دار بزنند. این داستان از آغازین روزهای 
برنامه ریزی توسعه در ایران، از اوایل دهه ۱۳۳۰ تا به امروز، 
تکرار شده است. اگر احساس خفگی می کنید، اثر طناب هایی 
است که در این ۷۰ سال حاکمان، سیاست مداران، بوروکرات ها، 
پیمانکاران و مشاوران دور گردن مان محکم بسته اند. طناب هایی 

که در بودجه سالیانه دولت ها تأمین مالی می شوند.

گفت و شنود
محسن جلیلوند در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

توافقحداقلي
بامحوریتروسيهبهدستميآید

 فضای مذاکرات حالت پارادوکسیکال پیدا کرده است
 روسیه مذاکرات وین را مدیریت می کند

آرمان ملی: همه طرف های برجام مذاکرات برجام را 
امیدوار کننده ارزیابی کرده اند و معتقدند که اگر اتفاق 
خاصی رخ ندهد می توان نسبت به احیای برجام و رسیدن به 
توافق در این دور خوشبین بود. این در حالی است که برخی 
معتقدند هنوز اختلافات وجود دارد که باعث می شود مذاکرات 
فرسایشی شده و به زودی شاهد اعلام توافق از سوی طرفین 
مذاکره نباشیم و آنچه مسلم است توافق در صورتی انجام 
خواهد شد که تحریم های ایران برداشته شود و هر حالتی جز 
این توافق محسوب نخواهد شد. در این راستا برای بررسی 
مذاکرات برجام، احتمال رسیدن به توافق و چالش  های توافق 
»آرمان ملی« با محسن جلیلوند کارشناس مسائل بین الملل 

به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
 همه طرف های برجام به سازنده بودن و امیدواری 
به احیای توافق ابراز خوش بینی می کنند تحلیل شما از 

روندهای حاکم بر مذاکرات دور هشتم چگونه است؟
کلماتی مانند سازنده، رو به جلو، اعلام مواضع، مذاکرات 
به موفقیت می رسد و... را در این 2۰ سال گذشته به اندازه ای 
شنیدیم که دیگر خسته کننده شده است.  صرف نظر از این 
موضوع دور هشتم مذاکرات همان طور که نماینده روسیه آقای 
اولیانوف گفته پیگیری همان مذاکراتی است که آقای عراقچی 
و تیمش انجام می دادند و دنباله همان است و چیزی بیش از 
آن را نمی خواهد. ایران نیز به دنبال همین امر است. در مذاکره 
وقتی خانه ای هم بخواهید بخرید صاحب خانه با حداکثر و شما 
با حداقل قیمت وارد مذاکره می شوید و فرد صاحب املاک 
درصدد است که حد وسطی را بگیرد و موضوع را حل کند. این 
وظیفه اکنون در دور هشتم مذاکرات بر عهده روسیه است. اما 
اینکه مذاکرات دور هشتم به نتیجه برسد تابع برخی شرایط و 
مولفه ها است و اینکه هیأت ایرانی چه چیزهایی مطرح کند. لذا 
من یک حالت سر درگمی در طرفین مذاکره می بینم. یعنی 
ایرانی ها دقیقا نمی دانند که بر روی چه چیزی پافشاری کنند 
و طرف مقابل نیز نمی داند. در حال حاضر فضای مذاکرات یک 
حالت پارادوکسیکالی پیدا کرده است. در میز مذاکره شما 
یک منبع تهدید دارید و یک یا حد Vertical limit یا حد 
عمودی را مطرح می کنید تا بر روی آن حد عمود شما همه به 
توافق برسند. حد عمود که غربی ها می گویند ایران برای خود 
تعریف کرده رسیدن به توانایی ساخت سلاح هسته ای است. 
در عین حال مقام معظم رهبری در فتوا داده که ساخت سلاح 
هسته ای خط قرمز ماست. پس این منبع تهدید ایران که 
غربی ها مطرح می کنند جای پرسش و تناقض است و وضعیت 
پارادوکسیکالی است که غربی ها در آن گیر کرده اند. از طرفی 
ایران نیز می گوید که ما می خواهیم تحریم های برجامی و غیر 
برجامی یک جا لغو شوند که این نمی شود، چرا که برجامی 
که ترامپ از آن خارج شده بود و به واسطه آن تحریم هایی 
برداشته شده بود تحریم های برجامی بود اما بالای ۷۰ درصد 
تحریم هایی که ترامپ برای ایران وضع کرده غیر برجامی 
است و هیچ ارتباطی به برنامه هسته ای ایران ندارد و در حوزه 
حقوق بشر و مسائل منطقه ای و... است. بنابراین ایران نیز در 
این تناقض گیر کرده است. بنابر این هر دو طرف در وضعیت 
پارادوکسیکال قرار دارند. اینکه گفته می شود آمریکا باید 
تضمین دهد که رئیس جمهور بعدی از توافق بیرون نیاید نیز 
امری پارادوکسیکال است، چراکه این مساله باید در مجلسین 
آمریکا تصویب شود که آنها هرگز این کار را نمی کنند. چون اگر 
این اتفاق بیفتد آمریکا تا ابد منفعل می شود و نمی تواند نسبت 
به برجام واکنشی داشته باشد.  مثل قرارداد دوستی و مودت 
ایران و آمریکا که از سال ۱955 تاکنون هر دو کشور به آن 
پایبند هستند، چراکه در آن زمان مجلس شورای ملی و سنای 
ایران و مجلس نمایندگان و سنای آمریکا این قرارداد را تصویب 
کرد. لذا هیچ رئیس جمهوری نمی تواند از این قرارداد خارج 
شود. حتی آقای ترامپ نیز که از همه قراردادها خارج می شد 
نتوانست از آن خارج شود. چون خیلی سر راست و محکم بسته 
شده بود. حال وسط این پارادوکس باید یک حالتی پیش  آید 
که از درون آن توافق حاصل شود. من خودم فکر می کنم که 
طرفین در این دور به یک توافق نصفه و نیمه راضی می شوند تا 

دوره  های بعد به توافقی بلند مدت برسند. 
 نوع رویکردها و تحرکات روسیه را به عنوان یکی 

از طرف های تاثیر گذار در مذاکرات چطور می بینید؟
من معتقدم که معامله را روس ها مدیریت می کنند و این 
ضعف ایران و آمریکا است که با هم مذاکره نمی کنند. اگر ایران 
و آمریکا به صورت مستقیم با یکدیگر مذاکره کنند روس ها به 
طور خودکار دیگر جایگاهی در این میان نخواهد داشت. اما 
چون ایران و آمریکا با هم مذاکره نمی کنند روس ها مدیریت 
جریان را به عهده دارند. وقتی هم طرف سومی مدیریت 
قضیه را بر عهده می گیرد اولین کاری که می کند منافع خود 
را در نظر می گیرد. هر کشوری به فکر خودش است و همه 
طرف های حاضر در مذاکرات نیز در این مذاکرات منافع خود 
را در نظر می گیرند. تروئیکای اروپا نیز گرچه به فکر منافع و 
دستاوردهای برجام از جمله رسیدن به بازارهای ایران هستند 
اما بیشتر با آمریکا هماهنگ هستند و آنها منافع خود را با 

آمریکا تقسیم می کنند. 
 از دیدگاه شما چه میزان این ابراز امیدواری ها 
نسبت به احیای توافق می تواند جنبه عملیاتی به خود 

بگیرد؟
به نظر من اگر اتفاق خاصی رخ ندهد و متغیرهای دیگری بر 
مذاکرات تاثیر نگذارند و روند مذاکرات به همینگونه که هست 
پیش برود در این دور از مذاکرات طرفین با دستکاری در برخی 
مسائل به یک توافق کوتاه مدت و حداقلی رضایت خواهند 
داد تا اگر طرفین از این توافق کوتاه مدت ابراز رضایت کردند 
و موافق بودند مذاکرات بعدی را در مورد سایر مسائل صورت 
دهند که آن مذاکرات یک توافق بلندمدت را رقم زند. البته باید 
این مساله را نیز در نظر گرفت که ایران می تواند اهرم فشارهایی 
در این مذاکرات داشته باشد. مثلا مسائل منطقه ای ایران خیلی 
می تواند اهمیت داشته باشد اما نه به صورت مستقیم بلکه به 
صورت غیرمستقیم. البته به نظر من فعلا چنین موضوعاتی در 
حاشیه است و اصل قضیه مساله برنامه هسته ای است، چراکه 
سایر مسائل مثل برنامه هسته ای از طرف غربی ها تهدید فوری 

تلقی نمی شود و می توان بعدا به آنها پرداخت.

یــادداشــت
محبوبيتحاجقاسمومعمایامنيت

درخاورميانه

سیزدهم دی امسال مقارن با دومین سالروز شهادت سردار 
شهید قاسم سلیمانی است که ترور وی به دست دولت ترامپ یک  
زخم عمیق را از جانب ایالات  متحده  آمریکا بر پیکره جامعه ایران 
برجای گذاشته و شاید در آینده جای این زخم بسیار دردناک تر از 
کودتای 2۸ مرداد ۱۳۳2 باشد و ممکن است حس آمریکاستیزی را 
در میان ایرانیان بیشتر از براندازی دولت مصدق برانگیزد. این ترور 
یکی از اشتباهات آمریکا در تراز و اندازه کودتای 2۸ مرداد ۱۳۳2 
بوده است. ارتباط تنگاتنگ مسئله امنیت با مسئله سرمایه گذاری 
بسیار حائز اهمیت است. به طور مثال درباره کشور سوریه که سردار 
شهید حاج قاسم سلیمانی و یارانش برای پاکسازی این کشور از 
تروریست ها مبارزه می کردند تا قبل از سال 2۰۱۱ و بحران داخلی، 
این کشور دارای صنعت توریسم بود و بخشی از مردم این کشور 
از صنعت توریسم کسب معیشت میکردند، اما پس از ناامنی های 
ایجاد شده کشور سوریه علاوه بر ویرانی های رده خود که گفته 
میشود تا 5۰۰ میلیارد دلار تخمین زده میشود مسئله توریسم 
خود را نیز از دست داد و حتی ممکن است تا ده ها سال نتواند 
صنعت توریسم خود را به قبل از سال 2۰۱۱ بازگرداند. در هیچ 
جای کره زمین بدون وجود امنیت نه دانشگاهی باز است که مجال 
پرورش نیرو، محقق، توسعه علوم و فناوری را داشته باشد، نه تولید 
و تجارت و اقتصاد و خرید و فروش در جریان است، و چیزی جز 
ناامنی و کشتار قابل مشاهده نیست. اگر امروز شاهدیم که آمریکا و 
اروپا و چین و نمونه ضعیف تر آنها در خاورمیانه یعنی کشورترکیه 
به پیشرفت هایی در زمینه های اقتصاد و فناوری و.. . دست یافته اند 
به این دلیل است که قبل از ما به اهمیت معمای امنیت پی برد اند 
و در بستر همین امنیت تواسته اند اقتصاد و علم خود را شکوفا 
کنند. اگر امروز هم ایران با وجود همه مشکلات اقتصادی و... در 
مسیر یک کشور در حال توسعه است به دلیل رشادت های جوانان 
این کشور در دوران دفاع مقدس و نیروهایی است که بعد از جنگ 
کشورهای اطراف ایران را از شر تروریست ها پاکسازی کرده اند تا 
داخل ایران نامن نشود. این را هم باید افزود زمانی که در خاورمیانه 
ایران و عراق و سوریه باید به یک امنیت دسته جمعی دست یابند 
ارتباطات اقتصادی این کشورها نیز قوی تر می شود و خاورمیانه 
شاهد شکوفایی اقتصادی خواهد بود. مسئله محبوبیت سردار 
شهید حاج قاسم سلیمانی و یارانش به معمای امنیت گره خورده تا 
اندازه ای که محبوبیت وی هم دارای بعد مذهبی هم ملی و هم فرا 
ملی است. وی دارای جایگاه بسیار بالایی در قلب همه مردم ایران از 
هر طبقه اجتماعی و فرهنگی و اقتصادی است. حتی در بخش هایی 
از مخالفان جمهوری اسلامی که جانب انصاف و عدالت را رعایت 
می کنند نیز به وی علاقه مندند. در بین مردم عراق و سوریه و 
بخشی از مردم افغانستان نیز سردار شهید حاج قاسم سلیمانی به 
دلیل تلاش هایش برای قلع و قم نیروهایی که مخالف امنیت منطقه 
بوده اند از جایگاه والایی برخوردار است. شاید تا صدها سال دیگر 
زمانی که خاورمیانه یک جای امن تر و پیشرفته تری به نسبت امروز 
شده است هر زمآنکه از مسئله امنیت در خاورمیانه سخن رانده 
می شود نام سردار شهید حاج قاسم سلیمانی به دلیل تلاش های 

وی برای برقراری امنیت در خاورمیانه طنین انداز شود. 

   رامین فخاری
تحلیلگر مسائل سیاسی

 دولت به چه میزان نسبت به وعده های اقتصادی 
که به مردم داده عملکرد قابل قبولی داشته است؟آیا 
سیاست های اقتصادی دولت می تواند در نهایت تورم 

را کنترل کند؟
وضعیتی که امروز در اقتصاد کشور وجود دارد یک شبه 
به وجود نیامده و نتیجه سیاست هایی است که درگذشته 
اعمال شده است. به خصوص سیاست هایی که در هشت سال 
گذشته در کشور اجرا شد در شرایط کنونی بروز و ظهور 
پیداکرده است. مسأله اصلی کشور این است که عده ای از 
جناح چپ و راست همواره از رانت دولت استفاده کرده اند. در 
دهه های گذشته رانت خواری در بین دو جریان چپ و راست 
شیوع پیداکرده و امروز نیز ادامه دارد. در طول این سال ها 
مردم از همه جریان های سیاسی حمایت کردند و اجازه 
دادند برنامه های خود را اجرایی کنند و بسیاری از سختی ها 
و دشواری ها را تحمل کردند. با این  وجود کسانی که مدعی 

خدمت بوده اند و مردم به آنها فرصت 
داده اند از این فرصت به خوبی استفاده 
نکرده اند و از آزمونی که مردم برای 
آنها در نظر گرفته اند سربلند بیرون 
نیامده اند. به همین دلیل نیز مردم 
نسبت به قدرت سیاسی چپ و راست 
ناامید شده اند و دیگر حاضر نیستند 
به آنها فرصت بدهند. این مسأله 
نشان دهنده عظمت مردم ایران است. 
عقل اجتماعی مردم از عقل سیاسی 
سیاستمداران قوی تر است. مردم به 
مدعیان خدمت فرصت می دهند تا 
ماهیت واقعی خود را مشخص کنند 
و سپس درباره آنها قضاوت می کنند. 
یکی از شعارهای اصلی آقای رئیسی 
در رقابت های انتخاباتی مبارزه با 
فساد و رانت خواری بود. این در حالی 
است که در عمل شاهد مبارزه بارانت 

خواری نیستیم و دولت هنوز در این زمینه عزم جدی از خود 
نشان نداده است. دولت هنوز موفق نشده دست رانت خواران را 
از دسترسی به منابع عمومی کوتاه کند. بدون تردید اگر این 
اتفاق رخ ندهد وضعیت دولت سیزدهم نیز مانند دولت های 
گذشته خواهد شد و توفیق قابل توجهی به دست نخواهد آمد. 
نکته دیگر اینکه مشکلات معیشتی مردم به صورت مستقیم به 
سیاست های اقتصادی دولت آقای رئیسی مربوط نمی شود و 

بلکه ریشه در سیاست گذاری اقتصادی درگذشته دارد. 
 استراتژی دولت برای حل مشکلات اقتصادی 
چیست؟ آیا می توان برای سیاست های اقتصادی دولت 

قائل به استراتژی و برنامه ریزی دقیق و مدون بود؟
بی برنامگی مشاهده می شود.  که  است  این  واقعیت   
به عنوان مثال اگر به لایحه بودجه۱4۰۱ توجه کنیم به این 
نتیجه می رسیم که بین سازمان برنامه وبودجه و سایر نهادهای 

دولت انسجام وجود ندارد. به همین دلیل نیز نمی توان لایحه 
بودجه را لایحه ای قلمداد کرد که فقر را در جامعه کاهش 
بدهد و شرایط زندگی فقرا را بهتر کند. امروز مواد غذایی با 4۰ 
درصد افزایش قیمت مواجه شده است. این اتفاق در شرایطی 
رخ می دهد که دولت عنوان کرده تنها ۱۰ درصد به حقوق 
کارمندان و کارگران اضافه خواهد شد. نکته مهم تر اینکه دولت 
عنوان می کند قصد دارد بارانت خواری و تورم مبارزه کند اما 
این رویکرد در بودجه مشاهده نمی شود و بین حرف و عمل 
دولت فاصله افتاده است. بسیاری از روسای جمهور گذشته 
در مبارزات انتخاباتی خود شعارها و وعده هایی را به مردم 
داده اند که پس ازاینکه به ریاست جمهوری رسیده اند رویکرد 
دیگری در پیش گرفته اند. در چنین شرایطی مردم به این نتیجه 
رسیده اند که بازی ها و زدوخوردهای سیاسی هیچ نتیجه ای 
برای آنها به همراه ندارد. معتقدم خط کشی ها و باندبازی ها 
باید جای خود را به تعامل و همکاری بین جریان های سیاسی 
بدهد. همه جریان های سیاسی باید 
این نکته را در نظر داشته باشند که 
منافع عوام بر منافع خــواص ارجح 
است و کسی نمی تواند به نام مردم 
دعوای سیاسی در کشور راه بیاندازد. 
حق مردم بر صاحبان قدرت ترجیح 
دارد. این در حالی است که برخی 
حق صاحبان ثروت و قدرت را بر حق 
مردم ترجیح می دهند که برخلاف 
فرمایش صریح حضرت امــام)ره( و 
مسیر انقلاب اسلامی است. مــردم 
به خوبی می دانند باید در شرایط 
کنونی چه اقدامی انجام بدهند. مردم 
از جریان های سیاسی می خواهند 
صداقت و شفافیت داشته باشند. 
کسانی که دارای چنیــن صفاتی 
نیستند و یا اینکه برای امتیاز طلبی 
وارد صحنه می شوند باید این نکته 
را در نظر داشته باشند که مردم آنها را ناکام خواهند گذاشت. 
اتفاقات سیاسی در چهار دهه گذشته نشان داده که مردم دیگر 
به مدیریت های امتیاز طلب، حزبی و گروهی اعتماد نخواهند 
کرد. اغلب این مدیران در تریبون های رسمی اظهاراتی را انجام 
می دهند که در عمل خلاف آن را انجام می دهند. به همین دلیل 
نیز تا زمانی که مسئولان حقوق عامه را به حقوق خاصه ترجیح 

ندهند کار به سامان نمی رسد. 
 دولت به دنبال افزایش یارانه های نقدی است. آیا 
این اقدام را در شرایط کنونی به سود اقتصاد و وضعیت 

معیشتی مردم می دانید؟
 اینکه دولت یارانه های مردم را بیشتر کند که دست 
رانت خواران از آن کوتاه شود، اقدام مناسبی است. با این  وجود 
افزایش یارانه ها باید برای مردم نتیجه داشته باشند و بتواند 
وضعیت معیشتی آنها را تغییر بدهد. این در حالی است که 

در واقع چنین اتفاقی رخ نمی دهد و افزایش یارانه ها به میزانی 
نیست که بتواند در زندگی مردم تغییر جدی و تأثیرگذار ایجاد 
کند. دولت عنوان می کند با چنین سیاست هایی به دنبال اجرای 
عدالت در کشور است. سؤال این است که آیا با چنین روش هایی 
می توان عدالت را در کشور ایجاد کرد؟ امروز حجم عظیمی از 
بنزین و گازوئیل کشور توسط رانت خواران قاچاق می شود. 
این وضعیت درباره واردات نیز وجود دارد و حجم عظیمی از 
اقلام و کالاها توسط قاچاقچیان وارد کشور می شود. در طول 
سالیان اخیر اغلب دولت ها مشکلات کشور را به دولت بعد از 
خود منتقل کرده اند و این وضعیت تاکنون ادامه داشته است. 
هیچ کدام از دولت ها مشکلات ساختاری و بنیادی کشور را مورد 
تحلیل و بررسی قرار نداده و برای آن راه حل عمیق و علمی پیدا 
نکرده است. نکته دیگر اینکه دولت نباید با مصوبه های از بالا به 
پایین و دستوری مشکلات را حل کند و بلکه رویکرد مدیریتی 
دولت باید به سمتی باشد که ارتباط مستقیم با بدنه میانی و 
پایینی جامعه داشته باشد تا بتوان به صورت عمیق مشکلات 
را مورد بررسی قرار بدهد. همکاری و خدمت به مردم زمانی 
حاصل می شود که قلوب به همدیگر نزدیک باشد. از سوی دیگر 

همکاری باید به صورت متقابل بین 
همه نهادهای قدرت شکل بگیرد و 
هر نهادی وظایف خود را به خوبی در 
پیشبرد اهداف نظام سیاسی انجام 
بدهد. نمی توان به اجبار سایر قوا و 
نهادهای دیگر را به همکاری با دولت 
دعوت کرد. همکاری و همراهی قوا در 
یک نظام سیاسی یک اصل اساسی در 
علم سیاست است. اغلب مدیرانی که 
سرکار می آیند پس از مدتی به جای 
اینکه منافع عامه مردم را در نظر 
بگیرند برای نزدیکان خود فرصت 
و موقعیت ایجاد می کنند و »ره 
صدساله را یک شبه طی می کنند.« 
این در حالی است که مردم باید 
احساس کنند تصمیماتی که برای 
مدیریت کشور گرفته می شود در 
مرحله اول به سود آنهاست و در 

کیفیت زندگی آنها تأثیر مثبت خواهد گذاشت. اگر غیرازاین 
باشد مردم نسبت به تصمیمات اتخاذ شده توسط مسئولان 
واکنش نشان خواهند داد. نکته حائز اهمیت این است که با 
اتفاقاتی که در سال های اخیر در کشور رخ داده است اعتبار 
برخی افراد که درگذشته دارای اعتبار بودند در بین مردم 
ازدست رفته است. در کشور دو جریان سیاسی وجود دارد که 
همواره در حال کشمکش با همدیگر هستند. هرکدام از این 
جریان های سیاسی هر زمآنکه به حاکمیت نزدیک می شوند 
نسبت به جریان دیگر موضع برتری می گیرند و هر زمآنکه از 
حاکمیت دور می شوند موضع انتقادی نسبت به جریان دیگر 

دارند. 

 سیاست های اقتصادی دولت درحالی در دستور کار 
قرار گرفته که تیم مذاکره کننده ایران در وین در حال 
گفت وگو و رایزنی با قدرت های جهانی است. ارزیابی 
شما از رویکردی که ایران در مذاکرات در پیش گرفته 
چیست؟ آیا این رویکرد درنهایت به نتیجه دلخواه مردم 

ایران خواهد رسید؟
 مردم ایران با دو دشمن داخلی و خارجی مواجه هستند. 
قدرت های جهانی به دنبال رانت خواری سیاسی از ایران هستند 
و این وضعیت شامل همه کشورهای مذاکره کننده ازجمله چین 
و روسیه نیز می شود. از سوی دیگر ما بارانت خواران اقتصادی 
در کشور مواجه هستیم که به صورت امتیازخواهی بر دولت ها 
تسلط پیدا می کنند. این در حالی است که هنوز هم نشانه هایی 
از اینکه با این دو نوع رانت خواری مبارزه جدی شود وجود ندارد. 
هنگامی که پشتوانه داخلی وجود نداشته باشد شرایط مذاکره 
سخت می شود. اگر تیم مذاکره کننده ایران با پشتوانه قوی در 
داخل کشور مواجه باشد و شرایط اقتصادی جامعه به شکلی 
نباشد که کشورهای غربی بتوانند از آن  سوءاستفاده کنند امکان 
مذاکره منطقی و منصفانه فراهم خواهد شد. کشوری می تواند با 
آمریکا به صورت مستقیم مذاکره کند 
که رانت خوار داخلی نداشته باشد. 
هرکدام از روسای جمهور آمریکا با 
روش های مختص به خود با ایران 
مقابله کردند. به عنوان مثال اوباما 
به صورت نرم افزاری با ایران برخورد 
کرد. این در حالی است که ترامپ 
رویکرد سخت افزاری را در دستور 
کار خود قرار داده بود. سیاستمداران 
آمریکایی همان هایی هستند که در 
ایران کودتا کرده اند و بارها تلاش 
کردند فضای داخلی کشور را به هم 
بزنند که موفق نشدند. در انتخابات 
اخیر آمریکا نیز بایـــدن به دلیل 
اینکه عنوان کرد سیاست های غیر 
عقلایی ترامپ را تصحیـح خواهد کرد 
به پیروزی رسید. یکی از مهم ترین 
شعارهای وی نیز این بود که در 
صورت پیروزی در انتخابات به برجام بازخواهد گشت. خروج 
آمریکا از برجام بیش از اینکه به منافع ایران در عرصه بین المللی 
آسیب بزند به اعتبار آمریکا در جهان ضربه زد و شرایط را برای 
آمریکا سخت تر از گذشته کرد. در شرایط کنونی نیز اگر ما به 
رابطه آمریکا با کشورهای مختلف جهان دقت کنیم متوجه 
می شویم که آمریکا با اغلب کشورهای جهان و ازجمله اروپا، 
روسیه، چین، کره شمالی و... درگیری دارد و در اغلب این 
درگیری ها نیز مقصر است. به همین دلیل معتقدم اگر تیم 
مذاکره کننده ایران با پشتوانه واقعی و قوی در مذاکرات حضور 
پیدا کند این امیدواری وجود دارد که تحریم های ایران در آینده 

برداشته شود. 
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آرمان ملی-  احسان انصاری: آیا دولت به پشتوانه به نتیجه رسیدن مذاکرات و احتمال برداشته شدن تحریم های ایران سیاست هایی مانند افزایش یارانه ها را دنبال می کند و چرا دولت از استراتژی مشخصی در زمینه اقتصادی برخوردار 
نیست؟»آرمان ملی« برای پاسخ به این سؤال با سید محمد غرضی وزیر سابق نفت و کاندیدای ریاست جمهوری در سال92 گفت وگو کرده است. غرضی معتقد است: »یکی از شعارهای اصلی آقای رئیسی در رقابت های انتخاباتی مبارزه با فساد 
و رانت خواری بود. این در حالی است که در عمل شاهد مبارزه بارانت خواری نیستیم و دولت هنوز در این زمینه عزم جدی از خود نشان نداده است. دولت سیزدهم هنوز موفق نشده دست رانت خواران را از دسترسی به منابع عمومی دور کند. 

بدون تردید اگر ای اتفاق رخ ندهد وضعیت دولت سیزدهم نیز مانند دولت های گذشته خواهد شد و توفیق قابل توجهی به دست نخواهد آمد.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

مردم ایران با دو دشمن 
داخلی و خارجی مواجه 
هستند. قدرت های جهانی 
به دنبال رانت خواری 
سیاسی از ایران هستند 
و این وضعیت شامل همه 
کشورهای مذاکره کننده 
ازجمله چین و روسیه نیز 
می شود. از سوی دیگر ما 
با رانت خواران اقتصادی 
در کشور مواجه 
هستیم که به صورت 
امتیازخواهی بر دولت ها 
تسلط پیدا می کنند

اگر تیم مذاکره کننده 
ایران با پشتوانه قوی 
در داخل کشور مواجه 
باشد و شرایط اقتصادی 
جامعه به شکلی نباشد که 
کشورهای غربی بتوانند 
از آن سوءاستفاده کنند 
امکان مذاکره منطقی و 
منصفانه فراهم خواهد شد. 
کشوری می تواند با آمریکا 
به صورت مستقیم مذاکره 
کند که رانت خوار داخلی 
نداشته باشد

 نقش و تاثیر روسیه در مذاکرات احیای 
برجام در دور هشتــم را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
روسیه به عنوان یک قدرت بزرگ جهانی، 
یکی از اعضای طرف برجام و گروه 4+۱ به عنوان 
کشوری که روابط بهتری نسبت به کشورهای 
غربی با ایران دارد قاعدتا قابلیت ها و توانمندی های 
زیادی برای ایفای نقش در روند مذاکرات دارد. 
روسیه تلاش می کند در راستای به نتیجه رسیدن 
مذاکرات نقش یک تسهیلگر را داشته باشد. یعنی 
بازیگری که بتواند مسیر روند مذاکرات را تسهیل 
کند تا طرفین به یک نتیجه مشخص دست پیدا 
کنند. این بحث به این معنی است که در درجه 
اول روس  ها خواهان حصول توافقی هستند که 
به لغو تحریم های ایران منتهی شود. چون اعتقاد 
دارند که لغو تحریم ها می تواند در مناسبات 
دو جانبه مسکو و تهران هم تاثیر قابل توجهی 
بگذارد. از طرف دیگر این اعتقاد در میان روس ها 
وجود دارد که لغو تحریم ها موجب تقویت ایران 
در منطقه غرب آسیا خواهد شد. بنابراین هم از 
حیث اقتصادی و هم از حیث ژئوپلیتیکی تمایل 
دارند که گفت وگو های ایران به نتیجه برسد و 
در این راستا تلاش می کنند به عنوان یک بازیگر 
میانجی و تسهیلگر عمل کنند. رفتار روس ها نیز 
عملا نشان می دهد که هر زمان چالشی به وجود 
می آید و گفت وگو ها به مشکل بر می خورد تلاش 
می کنند که هم در مذاکره با طرف ایرانی و هم در 
مذاکره با طرف غربی بتوانند این موانع را از سر راه 
بر دارند و مسیر دستیابی به توافق را تسهیل کنند. 
خارج از این چارچوب و قاعده نیز روسیه نقش 
دیگری ندارد چون تنها طرف مذاکره کننده ای 
است که چون با همه طرف  های توافق پای میز 
مذاکره نشسته می تواند مذاکرات مثبتی با هریکی 
از طرفین داشته باشد. هر چند که هریک از این 
طرف ها برای خود وزن و جایگاهی دارند اما نهایتا 
روس ها منطبق بر قدرت خودشان چه در این 
مذاکرات و چه در سطح بین المللی ایفای نقش 

می کنند و پای میز مذاکرات حاضر می شوند. 
 پس از صحبت  های اولیانوف رئیس تیم 
مذاکره کننده روسیه در خصوص اینکه با 
ایران توافق کردیم که بر مبنای سند شش 
دور قبلی مذاکرات پیش برویم؛ عده ای 
این مساله را مطرح کردند که در این دور از 
مذاکرات روس ها تحرکات بیشتری دارند و 

حتی درصددند تصمیمات ایران را نیز برای 
رسیدن به توافق مدیریت کنند؛ تحلیل شما 

از این موضوع چگونه است؟
صرفا  روس ها  نقش  گفتم  که  همان طور 
میانجیگری است و هر زمان که مذاکرات به بن 
بست و چالش بخورد و طرفین دچار چالش جدی 
شوند روس ها سعی می کنند در چنین مواقعی 
وارد عمل شوند. چراکه روس ها در بین بازیگران 
مختلفی که پای میز مذاکره هستند هم از نیات 
ایران اطمینان کامل دارند و برخلاف غربی ها 
که رویکرد نه چندان مطمئنی نسبت به ایران 
دارند روس ها مطمئن هستند که ایران به سمت 

ساخت تسلیحات هسته ای نخواهد رفت و برنامه 
هسته ای ایران یک برنامه صلح آمیز است. از 
طرف دیگر نیز برخلاف غربی ها که شاید خیلی 
تمایلی به لغو همه تحریم ها بی کم و کاست نداشته 
باشند؛ روس ها خواهان این هستند که تمام 
تحریم ها یکجا برداشته شود و در این حوزه با 
ایران هم نظر هستند. شاید بتوانیم بگوییم در 
بین بازیگرانی که در این مذاکرات هستند روسیه 
و چین نزدیک ترین نظر را به ایران دارند. اما با 
این نگرشی که روس ها به ایران دارند، یک نوع 
اطمینان و اعتمادی که به ایران دارند که به سمت 
نظامی شدن حرکت نخواهد کرد و خواهان لغو 

همه تحریم ها هستند و اینکه روسیه بازیگری 
روسیه بازیگری است که غیر فردی به شمار می آید 
همه باعث می شود که اعتماد ایران با توجه به 
توازنی که غربی ها در مذاکرات پیشین داشتند به 
کشورهایی مثل روسیه و چین بیش از کشورهای 
اروپایی باشد. چون به هر حال آمریکایی ها توافق 
را نقض کردند و از آن خارج شدند و کشورهای 
اروپایی هم هیچ گونه تعهد و پایبندی به توافق از 
خود نشان ندادند. لذا در این بین تنها با روسیه و 
چین از تحریم  های آمریکا پیروی نکردند و همانند 
اروپایی ها به نقد توافق نپرداختند. در نتیجه این 
دو کشور قاعدتا برای ایران قابل اعتماد تر هستند. 

موضوع دیگر اینکه مذاکره جایی است که همه 
طرف ها با خواسته های حداکثری پای میز مذاکره 
می نشینند و وارد مذاکره می شوند اما ممکن 
است با دستاوردهایی از مذاکره روبه رو شوند که 
حداکثری نیست. اساسا طبیعت مذاکره بر همین 
مبنا استوار است چون اگر قرار باشد همه طرف ها 
بر خواسته های حداکثری خود پافشاری کنند 
عملا توافقی حاصل نمی شود و مذاکره رو به جلو 
حرکت نمی کند. در این بین برای اینکه تعدیلی در 
مواضع، خواسته ها و مطالبات طرفین به وجود اید 
معمولا برخی از بازیگران به عنوان میانجی عمل 
می کنند که به نظر می رسد در این مذاکرات 
همانند مذاکراتی که منجر به برجام شد روسیه 
همین نقش را ایفا می کند. چنانکه در مذاکرات 
مرتبط با برجام نیز روسیه بیشتر نقش میانجی را 
ایفا می کرد برخلاف آمریکا که نقش مدعی اصلی 
را بر عهده داشت یا فرانسه که نفقش پلیش بد را 
ایفا می کرد. بنابر این روس ها همان روند مذاکراتی 
را که در مذاکرات گذشته را ادامه می دهند و هدف 
نهایی آنها نیز بازگشت همه طرف ها به برجام 
است. فارغ از اینکه برجام خوب یا بد بوده آن را 
به چشم یک توافق بین المللی می بینند که همه 
بازیگران باید به آن پایبند باشند و این خواسته 

نهایی روسیه است. 
 با توجه به موضع گیری های طرفین و 
ابراز امیدواری نسبت به احتمال توافق در 
پایان دور هشتم مذاکرات؛ آینده برجام؛ 

تحلیل شما از آینده برجام چگونه است؟
اینکه توافق چه زمانی حاصل می شود در وهله 
اول به پیشرفت مذاکرات بستگی دارد و مشروط 
به این است که طرف  های درگیر در مذاکرات 
چقدر بتوانند از خودشان انعطاف پذیری نشان 
دهند و احیانا تصمیمات سخت از خودشان 
اتخاذ کنند. به هر حال ممکن است که برخی از 
بازیگران این آمادگی را داشته باشند که به آن 
سمت بروند ولی همچنان سایر بازیگران این 
آمادگی را نداشته باشند. واقعیت این است که باید 
منتظر ارزیابی های هر یک از طرفین ماند چون 
طرفین متعدد و بازیگران متعددی در پای میز 
مذاکره وجود دارند که بعضا منافعشان با یکدیگر 
همخوانی ندارد و حتی منافع متعارض دارند. این 
خود می تواند روند حصول توافق را کمی با تاخیر 
مواجه کند. باید دید که لغو تحریم ها چگونه 

خواهد بود و چگونه راستی آزمایی خواهد شد. 

نخست وزیر پیشین عراق که قرار بود آخرین میزبان سپهبد قاسم سلیمانی 
فرمانده شهید نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، در بغداد باشد، 
ناگفته هایی از شب قبل از ترور وی بر زبان آورد. عادل عبدالمهدی گفت: »رابطه 
من با شهید حاج قاسم سلیمانی به سال دو هزار میلادی برمی گردد؛ زمانی 
که حاج قاسم به دفتر آیت ا... شهید محمد باقر حکیم می آمد و با ما جلسات 
متعددی جهت بررسی تحولات عراق و منطقه برگزار می کرد. آنجا بود که رابطه 
شخصی من با شهید قاسم سلیمانی مستحکم تر شد؛ به ویژه در مورد مسائل 
بزرگ و مهم منطقه. این رابطه تا بعد از سرنگونی رژیم صدام و تا مدت کوتاهی 
قبل از شهادت ادامه داشت.« وی ادامه داد: »شهید دوراندیش بود و همیشه 
راهبردی به مسائل می نگریست و همواره نکات مثبت و منفی هر تحولی را که 
مطرح می شد، بیان می کرد... در تهران که بودم با وی ساعت ها کوهنوردی 
می کردم و در همان فضا، درباره مسائل سیاسی عراق نیز بحث می کردیم... 
از همان سال 2۰۰۳ تا مرحله نفوذ داعش، همیشه حامی عراق بود و در هر 
مذاکره ای که بین ما و جمهوری اسلامی انجام می گرفت، مشورت او مهم بود.« 
عبدالمهدی با اشاره به جانبداری شهید سلیمانی از حق و حضور وی در جلساتی 
که با مسئولان ایرانی داشته است، درباره شب ترور گفت: »بامداد همان روز 
قرار بود رأس ساعت هشت و نیم صبح و طبق هماهنگی سفارت جمهوری 
اسلامی ایران در بغداد، میزبان شهید حاج قاسم باشم تا هم صبحانه بخوریم و 
هم موضوعات مختلفی را بررسی کنیم.« نخست وزیر پیشین عراق ادامه داد: 
»نیمه شب مشغول تدوین برخی نکات مهم برای مطرح شدن آن در جلسه 
صبح بودم که به یکباره و سراسیمه مدیر دفترم آمد و گفت: رئیس کل اطلاعات 
عراق، مصطفی الکاظمی که نخست وزیر کنونی است به من خبر داد انفجاری 
مهیب در فرودگاه بغداد رخ داده و هنوز از ماهیت آن اطلاعی ندارند. من نگران 
شدم. هرچند که نمی دانستم حاج قاسم از کدام مرز زمینی یا هوائی قرار است به 
بغداد بیاید. اما دلشوره داشتم به خصوص اینکه فهمیدم لحظاتی قبل از انفجار 
یک هواپیما از دمشق وارد بغداد شده است.« عبدالمهدی با اشاره به تماس وی 
در آن شب با سفارت ایران در عراق و بی اطلاعی مسئولان آن، گفت: »به محل 
کارم رفتم و تحولات فرودگاه بغداد را لحظه به لحظه پیگیر شدم. تصاویر یکی 
پس از دیگری منتشر می شد. تا به یکباره تصویر دست شهید و انگشتر او را دیدم 
و تازه فهمیدم که حاج قاسم و ابومهدی المهندس را هدف قرار داده بودند. من 
آن دست و آن انگشتر را به خوبی می شناختم. واقعا لحظه دشواری بود. مصطفی 
الکاظمی و اعضای سفارت ایران فورا خودشان را به نخست وزیری رساندند و 
جلسه ای فوق العاده تشکیل دادیم تا پیامد های این ترور را بررسی کنیم. تا صبح 
بیدار بودم و آمریکایی ها راس ساعت شش صبح به وقت بغداد اعلام کردند که 

خودشان عامل این ترور بودند.«
 یک جنایت واقعی

وی با بیان اینکه از فرط عصبانیت و ناراحتی هرگونه تماس با آمریکایی ها 
را قطع می کرد، تأکید کرد: »کاخ سفید، وزارت امور خارجه و حتی وزارت 
دفاع آمریکا تلاش کردند با من صحبت کنند، اما من نپذیرفتم؛ چون خنجر 
از پشت زدن آن ها را تحمل نمی کردم... لذا هنگامی که رئیس جمهور آمریکا 
رسما می گوید که دو شخصیت بزرگ نظامی ایرانی و عراقی را هدف قرار داده 
است، این واقعا یک جنایت است.« نخست وزیر پیشین عراق در ادامه تصریح 
کرد: »به شورای امنیت شکایت کردیم و با طرف ایرانی چندین کارگروه ویژه 
تشکیل دادیم. این جنایت قابل پوشش نیست؛ به خصوص اینکه طرف قاتل، 
خودش و در عالی ترین سطح آمریکا به این ترور اعتراف کرده است. اقدام آن ها 
یک جنایت بود. الان هم گاهی از جو بایدن می شنویم که آن ها با اقدام ترامپ 
مخالف بودند، ولی، چون ترور یک اقدام دولتی از سوی آمریکا بود، لذا آن ها 
نمی توانند اعتراض بکنند. ما باید واقعیت ها را آن گونه که هست بیان کنیم. 

جنایت آنها یک جنایت واقعی بود.«

 قضیه فراموش شدنی نیست
عبدالمهدی با اشاره به اینکه هیچکس نباید تصور کند که عراقی ها قضیه ترور 
شهید سلیمانی و ابو مهدی المهندس را فراموش کرده اند، گفت: »این قضیه 
فراموش شدنی نیست، اما در برخی مقاطع، شرایط در عراق پیچیده است و این 
ممکن است روند تکمیل تحقیقات را کُند، بکند، اما آن را متوقف نخواهد کرد... 
دولت عراق در پیگیری این پرونده ترور مجدانه عمل می کند و کسی تصور نکند 
عراقی ها اصراری به پیگیری این پرونده ندارند. اما نوع روابط عراق با آمریکا و 
ایران، تاثیراتی بر روند سرعت تحقیقات می کند، ولی واقعیت ها را منکر نخواهد 
شد. به خصوص اینکه عامل ترور خودش به ترور اعتراف کرده است.« وی در 
پاسخ به این پرسش که مراسم تشییع حاج قاسم را چطور دیده بود، تأکید کرد: 
»ما خودمان را برای برگزاری مراسم تشییع رسمی آماده کرده بودیم و واقعا هم 
مراسم تشییع رسمی برگزار شد، اما آنچه که پیش بینی نمی کردیم، حضور 
میلیونی مردم بود. حضور مردمی به حدی بود که بر مراسم رسمی ما سرپوش 
گذاشت. به صراحت بگویم در تاریخ عراق چنین تشییع بزرگی ندیده ایم. شاید 
فقط در ایران و در مراسم تشییع امام خمینی رضوان ا... تعالی علیه چنین تشییع 
بزرگی رخ داده بود. این تشییع بزرگ در بغداد تا نجف نشان از عمق علاقه مردم 
به فرماندهان پیروزی است و نشان از محبت فراموش نشدنی آنها در میان مردم 
است. نشان از وفاداری مردم عراق به کسانی است که در سخت ترین شرایط 
در کنار آنها ایستادند تا علیه داعش پیروز شوند. تاریخ آن را ثبت خواهد کرد.«

 حمایت از بغداد و کربلا و نجف
این مقام عراقی درباره اینکه آیا خاطره ای از شهید حاج قاسم سلیمانی در 
جنگ با داعش دارد، گفت: »بله بسیار.. یکی از این خاطرات به شهر تلعفر مربوط 
می شود؛ زمانی که هنوز تلعفر توسط داعش سرنگون نشده بود. ما نیازمند کمک 
فوری بودیم. به اربیل رفتیم و با مسعود بارزانی دیدار کردیم تا با هماهنگی 
پیشمرگه ها به تلعفر برسیم. قبل از سفر، حاج قاسم با من تماس گرفت و گفت 
منتظر من باشید تا من هم به شما ملحق شوم و همین طور هم شد و با هم به 
تلعفر رفتیم، اما دیگر دیر شده بود و شهر به دست داعش افتاده بود و هواپیمای 
ما آخرین وسیله بود که شهر را ترک می کرد و حاج قاسم در آن شرایط سخت 
از ارائه هرگونه کمک دریغ نکرد.« عبدالمهدی ادامه داد: طرح راهبردی حاج 
قاسم در حفاظت از بغداد و کربلا و نجف بر کسی پوشیده نیست. ایشان هم طرح 
حفاظت از بغداد را ریختند و عملی کردند و هم طرح حفاظت از کربلا و نجف و 
بعد از آن طرح حمله به داعش در سه استان الانبار و صلاح الدین و دیاله را پیاده 
کردند.« وی در پاسخ به این پرسش که رابطه شهید سلیمانی با کرد ها، اهل 
سنت و اقلیت ها را چگونه می دیدید، خاطر نشان کرد: »او رابطه بسیار خوبی با 
کُرد ها، اهل سنت و همه گروه ها داشت. شاید بسیاری از افراد ندانند، اما وقتی در 
عراق ما نیاز به حل اختلاف با گروهی داشتیم، همواره از حاج قاسم و ابومهدی 
المهندس کمک می خواستیم تا میانجی گری کنند. این نشانه مقبولیت این 
چهره ها در میان مردم عراق بود. آن ها همیشه عامل حل بحران بودند.« نخست 
وزیر پیشین عراق در پایان سخنان خود گفت: »آنچه که شهید قاسم سلیمانی 
به مسائل عادلانه جهان اسلام به ویژه ملت فلسطین و سوریه تقدیم کرده است 
در واقع قطره ای از یک دریا است که نمی توان در قالب چند جمله یا دیدار به آن 
اشاره کنم. بررسی زندگینامه شهید نیازمند زمان زیادی است تا کامل ثبت شود. 
او یک نماد مقدس برای مسائل بزرگ و عادلانه بود. در شخصیت حاج قاسم 
سلیمانی یک سمبل و یک پیشگام برای نسل های آینده می بینیم که بر اساس 
آموزه های او تربیت می شوند. آموزه هایی از شخصیت انسان مسلمان، فداکار، 
مجاهد و میانه رو. او در مقابل دشمنان سختگیر بود برای همین او را هدف قرار 
دادند. پیش بینی می کردند با هدف قرار دادن او، قضیه اش را پایان خواهند داد، 
ولی در حقیقت آن ها قضیه او را شکوفاتر کردند و قدرتی که در وی بود را قوی تر 
کردند. شهید سلیمانی خودش آرزوی شهادت می کرد و به این آرزویش رسید.«

شعیب بهمن در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

روسيهنقشميانجیرادرمذاکراتبازیمیکند
          مذاکرات برجام دستاوردهای حداکثری ندارد          پیشرفت مذاکرات نشان می دهد که توافق چه زمانی ایجاد خواهد شد

رئیسی مبارزه بارانت خواران را در اولویت قرار بدهد
 مذاکره با کشورهای غربی پشتوانه قوی داخلی می خواهد

 رویکرد ضدتورمی در بودجه مشاهده نمی شود
 مشکلات کشور به صورت دستوری حل نمی شود

  بین سازمان برنامه و بودجه و بخش های دیگر اقتصادی 
هماهنگی وجود ندارد

 لایحه بودجه 1401 نمی تواند فقر را کاهش بدهد
 مردم به کسانی که امتحان خوبی پس نداده اند اعتماد نخواهد کرد

منا
:ای
بع
من

آرمان ملی- سهیل ثابت: دور هشتم مذاکرات احیای برجام در هتل کوبورگ وین پس از وقفه ای 3 روزه به دلیل سال نو میلادی 
از امروز از سر گرفته می شود و با توجه به ابراز امیدواری  هایی که طرفین مذاکره نسبت به پیشرفت و سازنده بودن مذاکرات 
داشته اند این انتظار می رود که حتی در پایان این دور نیز توافق حاصل شود. هرچند که برخیب معتقدند حصول توافق نیازمند 
آمادگی طرفین توافق است. برای بررسی دور هشتم مذاکرات احیای برجام و نقش و تاثیر روسیه در این مذاکرات »آرمان ملی« 

با شعیب بهمن تحلیلگر مسائل بین الملل و کارشناس مسائل روسیه به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 

سید محمد غرضی در گفت وگو با»آرمان ملی«:

 چين و روسيه 
 ايران را طعمه می بينند؛ 

رانت خوار سياسی اند

نخست وزیر سابق عراق بیان کرد
جزیياتمنتشرنشدهازشبترورسردار


